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پارس؛ همچنان در حسرت تماشاگر

محمدرضا جوکار
ورزشی نویس

راه ورود اسپانسر به ورزش 
بانوان را باید هموار کرد  

بعــد از گفت وگو بــا چندین مدیر و مربیان فوتبــال بانوان، قریب 
به اتفاق همگی آنها در یک جمله مشــترک تفاهم داشتند: »عدم 

استقبال اسپانسرها برای حمایت از ورزش بانوان«.
سال هاســت کــه ورزش فارس به خصــوص در رشــته فوتبال و 
فوتسال همواره به خاطر نداشتن حامیان مالی ضربه خورده است 
و چه تیم های بزرگی که به علت نبود حامی مالی مناســب، منحل یا 
فروخته شــده اند. ولی در این میان ورزش بانوان به خصوص در 
رشته فوتبال و فوتســال همواره جزو گروه هایی است که بیشتر 

هم مظلوم واقع شده  است.
دختران مســتعد و ورزشکار بومی بدون هیچ  چشمداشت مالی از 
باشــگاه ها و فقط به خاطر علاقه و عشــق به ورزش، عضو تیم های 
فوتبال و فوتســال استان شــده اند، ولی اکثر همین تیم ها هم با 
اینکه بیشــترین هزینه آنها در ایاب و ذهاب، اســکان و خرج های 
امکانــات ســخت افزاری خلاصــه می شــود و هزینه زیــادی بابت 
دســتمزد و قرارداد بازیکنان ندارنــد، اما از همین حداقل ها هم 
محروم هستند و چه بسا دیده شده خود بازیکنان هزینه های سفر 
و امکانــات اولیه خود را پرداخت می کنند تا تیم بتواند راهی یک 

اردو یا یک تورنمنت ورزشی شود.
یکــی از دلایلــی که اسپانســرها کمتــر رغبتی به ســرمایه گذاری 
و حمایــت روی ورزش بانــوان دارند، عدم پوشــش رســانه ای یا 
تلوزیونی مسابقات بانوان است و بیشتر مواقع پوشش رسانه ای  

تنها با اعلام نتایج بازی ها خلاصه می شود.
حتی اسپانســرها اجازه ورود به سالن یا ورزشگاهی که دختران با 
حجاب و پوشش هم در حال انجام مسابقه هستند را ندارند و این 
خود می تواند از دلایل مهم در بی رغبتی و تشــویق نشدن حامیان 
مالی برای ورود به ورزش بانوان باشــد؛ چراکه اسپانسرها هم به 
دنبال دیده شــدن برند خود هستند و به حق هم باید از ورود به 
ورزش ســود ببرند و برای برنــد آنها تبلیغات محیطی تأثیرگذاری 

صورت گیرد. 
بنابرایــن می تــوان ایــن انتظار را از مســئولان داشــت که با یک 
برنامه ریــزی صحیح و اصولی راه ورود و تشــویق اسپانســرها به 

ورزش بانوان را باز کنند.

میثم محجوبی

نایب قهرمانی دختران فارس 
در پارادو و میدانی کشور   

به گزارش دریافتی شیرازنوین، دختران فارس با کسب 2 مدال طلا، 2 مدال نقره و 1 مدال 
برنز عنوان نایب قهرمانی مسابقات پارادو و میدانی جانبازان و معلولان کشور را از آن خود 
کردند. به گزارش روابط عمومــی و پایگاه خبری اداره کل ورزش و جوانان فارس، رئیس 
هیئت ورزش های جانبازان و معلولین فارس گفت: رقابت های پارا دو و میدانی جانبازان و 
معلولین در رده های سنی نوجوانان و جوانان در مجموعه ورزشی آفتاب انقلاب شهر تهران 
برگزار شــد. مجید صباغ زاده افزود: در جریان این رقابت ها تیم پارا دو و میدانی اســتان 
 F57 فارس در بخش بانوان در رده سنی نوجوانان و جوانان با ترکیب زهراع باسی کلاس
)ماده پرتاب وزنه و دیســک(، یاسمین عمادی کلاس F57)ماده پرتاب وزنه و دیسک( و 
فاطمه بازیار F56)ماده پرتاب وزنه و دیسک( با مربیگری خانم آرام معمر و سرپرستی خانم 
زهرا جوانمردی با کســب دو مدال طلا، دو مدال نقره و یک مدال برنز موفق شدند عنوان 

نایب قهرمانی این دوره از مسابقات را از آن خود کنند.
وی اسامی مدال آوران فارس را به شرح زیر اعلام کرد:

فاطمه بازیار: مدال طلا در پرتاب دیسک و مدال نقره در پرتاب وزنه
زهرا عباسی: مدال طلا در پرتاب وزنه و مدال برنز در پرتاب دیسک

یاسمین عمادی: مدال نقره در پرتاب وزنه
رئیــس هیئت ورزش های جانبــازان و معلولین فــارس در پایان خاطر نشــان کرد: در 
اردیبهشت ماه سال جاری تیم بزرگسالان پارا دو و میدانی فارس توانست پس از 25 سال 

قهرمان کشور شود و خوش بدرخشد.

خبر مهم وزیر ورزش:

دولت کمک می کند VAR بیاوریم
به گزارش شــیرازنوین، ماجرای نبود کمک داور 
ویدئویی در فوتبال ایران به یک معضل ادامه دار 
تبدیل شده است و اعتراضات به داوری همچنان 
در لیگ ایران بسیار پررنگ است. حال کیومرث 
هاشمی، سرپرست وزارت ورزش در این خصوص 
گفت: مردم ما فوتبال را دوست دارند، ما هم باید 
توجه بکنیم. در این لیگ هایی که انجام می شود 
چندسال است که می گویند کمک داور ویدئویی 
بایــد بیاوریم؟ یکــی از موضوعاتی که در دولت 
مکاتبــه کردیم، این بود و هر ۴، 5 مکاتبه را هم 

دولت کمک کرد که از محل اعتبارات ارزی خود در بانک مرکزی کمک کند.
او در مورد مبلغ این کمک بیان کرد: 2.7 میلیون یورو درخواست شده و به بانک مرکزی 
رفته و رئیس فدراسیون فوتبال برای گرفتن آن رفته و مقدماتش انجام شده و قرار هست 
که فدراسیون برای 7 استادیوم کشور کمک داور ویدئویی را مجهز کند. این بودجه در کل 
بیش از 1۴۴ میلیارد و ۳15 میلیون تومان می شــود که سهم هر یک از 7 استادیومی که 
قرار اســت تجهیز شــود حدوداً 2۰ میلیارد و 6۰۰ میلیون تومان خواهد بود. باید دید در 
عمل چه زمانی این بودجه به دست فدراسیون می رسد و با توجه به موانعی مثل تحریم ها 

تجهیز ورزشگاه ها به کمک داور ویدئویی چه زمانی انجام می گیرد.

تبعید پسر بد انگلیس
به یک لیگ ناشناخته!

میســون گرینوود از هرگونه اتهامی در پرونده تجاوز 
تبرئه شــد، اما دیگر نتوانســت جایگاه قبلی اش در 
منچســتریونایتد را داشته باشد و شــیاطین سرخ 

ش تمایلی به ادامه همکاری با او ندارند. به  ر ا گز
ورزش ســه، او از ژانویــه 2۰22 

که به اتهام تجاوز دستگیر شد 
دیگر برای منچستریونایتد به 

میدان نرفته است.
چنــد روز پیــش بــود که 

منچســتریونایتد  و  گرینوود 
تأییــد کردنــد که در 

توافقی مشــترک تصمیم گرفته اند به همکاری شان 
پایان دهند. در شــرایطی که هیچ باشگاهی از لیگ 
برتر خواهان جذب این بازیکن نیست گفته می شود 

او از ایتالیا و ترکیه پیشنهاداتی دارد.
گرینوود خیلی امیدوار بود که در این شــرایط مورد 
توجه یکی از باشــگاه های عربستانی قرار گرفته و به 
جمع ســتاره های حاضر در لیگ این کشــور ملحق 
شــود، اما باشــگاه الاتفاق که هدایت آن را استیون 
جرارد به عهده دارد، جذب ســتاره مغضوب یونایتد 

را تکذیب کرد.
به گزارش تاک اسپورت، اکنون یک باشگاه آلبانیایی 
جدی ترین مشــتری گرینوود به حساب می آید؛ این 
باشگاه پیشنهاد خود را به شیاطین سرخ ارائه کرده و 
منتظر انجام مذاکرات نهایی برای نهایی کردن 

انتقال است.
گرینوود در مــورد جدایی خود از یونایتد 
گفته بود: »بهترین تصمیم در مقطع فعلی 
این است که فوتبالم را دور از اولدترافورد 
ادامه دهم؛ جایی کــه حضورم باعث از 

بین رفتن تمرکز باشگاه نشود.«

گفت وگو با اسکندر رحیمی، دکترای فیزیولوژی ورزشی و مدیرکل اسبق تربیت بدنی استان:گفت وگو با اسکندر رحیمی، دکترای فیزیولوژی ورزشی و مدیرکل اسبق تربیت بدنی استان:

مشکل بزرگ ورزش ما مشکل بزرگ ورزش ما عمر کوتاه مدیریتعمر کوتاه مدیریت است است

 میثم محجوبی - گروه ورزش
دکتر اسکندر رحیمی، مدیرکل اسبق اداره کل تربیت بدنی 
اســتان فارس، هم اکنون در هیئت پزشــکی ورزشی استان 
به عنــوان دبیر و متخصص تغذیه فعالیت می کند؛ وی متولد 
ســال 1۳29 در ارســنجان و دکترای فیزیولوژی ورزشی با 

گرایش تغذیه ورزشکاران است.
از دکتــر رحیمــی در خصوص هــر دو رشــته تحصیلی و 
مدیریتی اش ســؤالاتی پرســیدیم و او با حوصله پاســخ گو 
بــود. هرچند مدت زمان این گفت و گــو کمتر از آن بود که 
بتوان تمامی مســائل را با جزییات بیان کرد، اما از لابه لای 
صحبت هایی که در ادامه می خوانید، هم ورزشــکاران و هم 

مسئولان ورزش می توانند نکاتی کلیدی دریافت کنند.
ابتدا درباره راز جوانی و ماندگاری صحبت کنید.

من اعتقاد دارم و بــه همه توصیه می کنم که تا حد امکان، 
چیزهای اســترس زا را از خود دور کنند؛ هر مســئله ای که 
می تواند استرس ایجاد کند را کنار بگذارند و از طرف دیگر، 
کارهایی انجام دهند که اســترس را کم می کند؛ مثلًا دروغ 
گفتن، چیزی اســت که استرســی دائمی بــرای فرد ایجاد 
می کند و خــرج کردن نامتناســب با درآمد نیز اســترس 
ایجاد می کند. اما تغذیه ســالم و فعالیت بدنی، باعث کاهش 
استرس و افزایش شادابی می شود؛ هرچند در زندگی امروز، 
اســترس نداشتن کمی دشوار شــده، اما باید تلاش خود را 

بکنیم تا حد امکان آن را کاهش دهیم.
در حــوزه مدیریتــی چــه مســئله ای برایتــان در 

اولویت است؟
در کار مدیریتی، مهم ترین مســئله برای من، رعایت اصول 
انســانی و قانونی بوده و هست؛ اینکه شــأن افراد را حفظ 
کنیــم و به هرکــس به انــدازه کاری که انجــام می دهد، 
دســتمزد بدهیم. شــاد بودن و راضی بودن پرسنل، باعث 
افزایــش کارایی می شــود. بــه اعتقاد من اگــر هر مدیری 
چنین شــیوه ای را در پیش بگیرد خیلی چیزها، به خصوص 

دستیابی به اهداف سازمانی، میسر خواهد شد.
درباره وظایف و نقش خبرنگاران صحبت کنید.

خبرنگارهــا جایگاه ویژه ای در ســاختار یک مملکت دارند؛ 
متأســفانه مشــکل مردم ما این اســت که ایــن جایگاه را 
نمی شناســند و نمی دانند که یــک خبرنگار می تواند رئیس 
جمهور عوض کند یا جلــوی رخ دادن یک جنگ را بگیرد. 
متأسفانه 9۰درصد مردم ما با مطالعه بیگانه شده اند؛ بیگانه 

بوده اند و بیگانه تر شــده اند. فضای مجازی هم فضای جالبی 
نیست و نمی شــود اطلاعات درست و دقیقی از آن دریافت 
کــرد؛ مردم نباید هیــچ حرفی را بدون منبــع موثق قبول 
کنند و بهتر اســت رسانه های رسمی، بیشــتر مورد توجه 

مردم قرار بگیرند.
یکی از مســائلی که در باشــگاه های ورزشی زیاد 
به چشــم می خورد، تبلیغ و اســتفاده از داروهاست. 

این داروها تا چه میزان می توانند زیان آور باشــند؟
بله متأســفانه تبلیغات زیادی روی استفاده از داروها انجام 
می شــود؛ اســتروییدهای آنابولیــک، زیاد مورد اســتفاده 
ورزشکاران قرار می گیرد و کسی هم نمی تواند منکر آثار آن 
شود. کسی که استروییدهای آنابولیک، سوماتروپین و امثال 
آنها را اســتفاده می کند، قطعاً اثرات مضرش را می بیند. اما 
نه تنها در کشــور مــا بلکه در بقیه کشــورها هم مبارزه و 

پیشگیری بسیار سخت است.
اســتفاده از مــواد دوپینــگ، در به خطــر افتادن 

سلامتی چه نقشی دارد؟
شــما فکر می کنید کسی که از این داروها استفاده می کند، 
عمــر طولانی خواهد داشــت؟ بعید می دانــم خیلی عمر 
کند. بعضی ها بدنشــان جوری است که مشخص است دارو 
مصــرف کرده اند؛ یک بدن عادی بــا ورزش و تغذیه تنها، 

چنین عضله هایی به هم نمی زند. 
من در کتابی که تألیف کرده ام و مزایا و معایب اســتفاده 
از این داروها را توضیــح داده ام. چند مورد مثبت در آنها 
وجــود دارد، اما موارد منفی خیلی بیشــتر اســت که در 
هر کســی، بخشــی از آنها می تواند بروز کنــد. اما چیزی 
کــه حتمی خواهد بــود، عارضه کبدی اســت! هر چیزی 
که می خورید، وارد کبد می شــود تا ســم زدایی و بوزدایی 
شود، ســپس می تواند مورد اســتفاده بدن قرار گیرد. اما 
وقتی فشــار زیادی به کبد آمده و چیزی به آن وارد شود 
که برایش مضر اســت، نمی تواند خیلی بــا آن کنار بیاید 
و همین موجب آسیبش می شــود؛ ممکن است بخشی از 
کبد به طور کلی از کار بیفتــد. این داروها می توانند کبد 
را از کار بیندازند و حتی باعث بســته شدن صفحه رشد و 
یا عوارضی روانی شــوند. در زنان هم خشــن شدن صدا و 
قطع شــیر از عوارض جدی خواهد بود؛ یعنی کسی که از 
این داروها اســتفاده می کند، دارد بین آن مزایا و این همه 
معایب، دومی را انتخاب می کند. کســی هم که این داروها 

را تبلیــغ می کند، هیــچ گاه نمی آید از عــوارض آن بگوید. 
خطرات اســتفاده از داروهای لاغری یکی دیگر از مشکلات 

بهداشتی جامعه ماست.
نمی توان با نظارت بیشــتر، جلوی آن را گرفت؟

جلوی ایــن کار را گرفتن خیلی ســخت اســت، چون در 
باشــگاه ها هم این داروها جلوی چشم و دم دست نیستند. 
متأسفانه ما هم همیشــه فقط باشگاه دار را متهم می کنیم، 
لیکن امروزه مشــاهده می کنیم کســانی کــه مجوز تجویز 
و فــروش دارو دارنــد، وارد این مقوله شــده اند و حتی به 
باشگاه دار، پیشــنهاد پورسانت می دهند! در چنین شرایطی 
بهترین راه، آگاه ســازی مردم است؛ با مافیای آن هم خیلی 

نمی توان وارد مبارزه شد. 
شــما در یــک دوره مدیریت ورزش اســتان را به 
عهــده داشــته اید و ســؤالات زیادی درباره مســائل 
مختلف ورزش استان در آن زمان و در حال حاضر از 
شما خواهیم داشت؛ اما در حال حاضر دوست داریم 

نظر شــما درباره وضعیت ورزشگاه پارس را بدانیم.
من از ســال 8۰ تا 8۴ مدیرکل تربیت بدنی اســتان بودم؛ 
در آن زمان ورزشــگاه پارس در حال تکمیل بود و تا ســال 
86 تا 75 درصد تکمیل شــده بود. من در زمان مدیریتم با 
معاون عمرانی استانداری ســر چند موضوع صحبت کردم. 
ابتدا گفتم که جای این ورزشــگاه خیلی خوب نیست، چون 
دسترســی خوبی ندارد و از طرف دیگر، جای پارکینگ هم 
ندارد. می خواستیم این ورزشــگاه را به شهرداری بدهیم و 
شــهرداری در قصر قمشه به ما محلی برای ساخت ورزشگاه 
بدهــد. دلیل دیگر ما هم این بود که آن ورزشــگاه معارض 
داشت و باعث ایجاد بحث با معارض می شد. دیگر بحثی هم 
که داشــتیم این بود که این ورزشگاه باید ورزشگاه المپیک 
جنوب کشــور باشد؛ پس تصمیم گرفتیم گنجایش آن را از 

25 هزار نفر به 5۰ هزار نفر افزایش دهیم. 
بــا توجه به اینکه هنوز بــرای تکمیل و راه اندازی 
ورزشگاه پارس هزینه بســیار زیادی باید انجام شود 
و از طرفــی، تعمیر و نگهداری آن هم بســیار هزینه بر 
است و در عین حال، سالن ها و ورزشگاه های کوچک 
شــیراز بســیار فرســوده و بــدون تجهیزات هســتند، 
میــزان ضــرورت تکمیــل ورزشــگاه پــارس را چطور 

ارزیابی می کنید؟
آن زمانی که ما در تکاپوی تکمیل ورزشــگاه بودیم، شیراز 
دو تیــم لیگ برتــری و دو تیم لیگ یکی داشــت، اما حالا 
چه تیمی داریم که این همه تماشــاگر به ورزشگاه بکشاند؟ 
ضمن اینکه افتتاح پیش از تکمیل، باعث خارج شدن پروژه 
از ردیف بودجه می شــود و دیگر بازگرداندن بودجه به آن، 

بسیار سخت است. در آن زمان، خیلی نماینده ها را پای کار 
آوردیم و کمک هم کردند؛ الآن هم خیلی خوب اســت که 
بتوانیم چنین ورزشگاهی را در شیراز داشته باشیم تا خیلی 
از مســابقات مهم را آنجا برگزار کنیم، اما آیا می توانیم؟ اگر 
توانایــی آن وجود دارد، انجام شــود، اما در غیر این صورت، 

بهتر است سایر زیرساخت هایمان را درست کنیم.
ورود بــه رشــته های تخصصــی مثل فوتبــال را از 

چندسالگی توصیه می کنید؟
ما می گوییم بچه ها در ســن کم، ابتدا باید کارهای آمادگی 
بدنی را یــاد بگیرند؛ دویــدن، پریدن، غلت خــوردن و.... 
واقعیت این اســت که 6 سالگی نمی تواند زمان خوبی برای 
ورود به فوتبال باشــد، اما ژیمناستیک و شنا عالی هستند. 
از طرف دیگر، اســتعداد بچه ها هم در ســنین کم شناخته 
نمی شــود. من یک کتاب نوشــته ام به نام »تربیت بدنی در 
مــدارس«؛ در آمریــکا که بودم، می دیدم که در دبســتان، 
فقــط کارهای پایه را به بچه ها آمــوزش می دهند. وقتی به 
راهنمایی می رسیدند، رشــته های ورزشی را یاد می دادند؛ 
به این شــکل که هیچ مدرسه ای، معلم ورزش ثابت نداشت. 
هر مدرســه در یک ماه به خصوص، یک رشته ورزشی را با 
معلمان ورزش تخصصی آن رشته، آموزش می داد؛ مثلًا یک 
ماه در یک مدرسه فقط آموزش والیبال داده می شد، سپس 
یک ماه فوتبال و بعد هم یک ماه بســکتبال. به این شــکل 
مشــخص می شد که هر دانش آموز در چه رشته ای استعداد 
دارد؛ زمانی که می خواســت به دبیرستان برود در پرونده او 

درج می شد که این بچه در فلان رشته مستعد است.
سعی نکردید این را در ایران ترویج دهید؟

من این کتاب را برای وزارت آموزش وپرورش فرســتادم، اما 
فقط از من تشــکر کردند؛ حتی آن کتاب به چاپ دوم هم 
رســید، اما هیچ گاه اجرا نشد. این مسابقات دانش آموزی که 
در کشــور ما برگزار می شود، جایی است که باید استعدادها 
در آن شناسایی و استخراج شوند، وگرنه هیچ فایده ای به جز 

سرگرمی ندارند. 
حرف پایانی

متأســفانه عمر مدیریت و مســئولیت در کشــور ما کوتاه 
است؛ کارهایی که یک مدیر در زمان مسئولیتش پایه ریزی 
می کند، توســط مدیــر بعدی پیگیری نمی شــوند و ناقص 
می مانند؛ مثلًا یکــی از کارهایی که ما در دوره مدیریتمان 
انجــام دادیــم، توجه بــه جغرافیای ورزش بود. براســاس 
استعدادهای هر منطقه، یک رشته را در آن بیشتر گسترش 
می دادیــم، اما ایــن کار ادامه پیدا نکرد. بــه طور کلی این 
سیســتم مدیریت گذاری در کشــور ما، چــه انتصابی و چه 

انتخابی، غلط است و نیاز به بازنگری کارشناسانه دارد. 
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